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SDH Nekoř – 150 let od založení spolku
„Spolek tento zřizuje se k tomu, aby při požárech v obci Nekoři a v nejbližších obcích vzniknuvších 
život a majetek chránil“

Vypořádat se s nevítaným a velice ničivým živlem bylo v dávných dobách velice obtížné. Bylo za-
kázáno v noci chodit do maštalí a komor s pochodněmi. V případě založení ohně při velkém větru 
hrozil až trest smrti. Zákazy a příkazy stejně nepomohly požáry zcela eliminovat. Dostupné hasící 
prostředky jako byly háky a vědra s vodou byly zcela nedostačující. A proto byla potřeba podniknout 
kroky vedoucí ke zvýšení účinnosti při hašení požárů.

Psal se rok 1874 a obec Nekoř za přispění Pojišťovacího spolku v Žamberku a ochotnického nekoř-
ského divadla zakoupila dvoukolovou požární stříkačku. Dle poznámek z obecní kroniky nelze vyčíslit 
tehdejší cenu. Pro uschování stříkačky byla použita kolna na faře. V kolně byly skladovány žebříky 
a háky, kterými se strhávaly hořící části objektů a poté byly hašeny. Tedy před tím, než byla pořízena 
stříkačka. Z každého stavení se tehdy musel dostavit alespoň jeden občan a přinést konev s vodou. 
Stříkačka měla svou premiéru při požáru v září roku 1874 ve stodole Tadeáše Felcmana, který byl hos-
tinským v hostinci u Luxů vedle školy. Jenže pouze obstarat stříkačku nestačilo. Nikdo v té době nebyl 
k hašení stříkačkou zaškolený a nikdo nepřevzal velení. Při hašení požárů vládnul především chaos.

Po tomto chaotickém incidentu se stal Josef Brůna prvním cvičitelem sboru stříkačníků a bylo mu 
nařízeno, aby k sobě přibral partu mužů a vycvičil je. Tak vznikl sbor stříkačníků v Nekoři. 

Nekořský sbor byl založen v roce 1874 a tím patří k nejstarším sborům v Žamberecké oblasti. Vznikl 
hned po Žamberku a teprve o rok později byl založen sbor v Jablonném a Kyšperku.

Že výcvik a celková organizace hašení přinesla své ovoce se ukázalo ještě na podzim téhož roku. Při 
požáru u paní Vyhnálkové, kde zachránili stavení vč. stropů a to i přes fakt, že bylo stavení ze dřeva. 
Stříkačníci měli nacvičené signály, dle kterých bylo hašení organizovanější a daleko efektivnější. 

Prvním velitelem sboru se stal v roce 1875 Klement Matyáš Narodil se 10.2.1850. 
Byl rolníkem na Matyášově statku u továrny č.p. 107 (dnes č. ev. 111). Rod Matyášů 
je na tomto statku uváděn od roku 1686. Klement se v roce 1877 oženil s Annou 
Petránkovou z Českých Libchav. Společně přivedli na svět tři děti – Huga, Marii 
a Annu. V době stavby textilní továrny se na tomto jejich statku vyvářelo dělníkům, 
zaměstnaným při její stavbě. Část z nich byla italského původu a byli zde ubytová-

ni v č.p. 109 (dnes č. ev. 144). Dcera Marie se za jedno-
ho italského zednického mistra provdala – Turri Einigi 
z Nieder Ciendewise v  Itálii. Od stodoly Matyášova statku pochází první 
fotografie členů nekořského hasičského sboru. Podpis Klementa Matyáše 
s uvedením funkce velitele nacházíme na téměř všech dokumentech sboru 
z té doby. Velitelem byl 30 let až do roku 1904. Po něm převzal velení Karel 
Kapoun. V říjnu roku 1875 byly zaslány na c.k. místodržitelství k potvrzení 
stanovy spolku. Z jejich základních principů vycházejí i stanovy dnešní.

„Nekořský sbor se vyznamenal 25. dubna 1875 při zásahu v Mladkově, kdy tam vyhořelo celé náměstí 
a požár se šířil ulicí k Celnému. Přičiněním nekořských hasičů byl oheň 
v  této ulici zastaven a uchráněno několik stavení. Za přispění při tomto 
požáru zaslala obec Mladkovská obci Nekořské písemné poděkování a vy-
obrazení města po tomto ohni. Mimo to daroval vyhořelý pan Antonín 
Lenxfelg sboru stříkačníků nůž pro velitele (pěkný kord.)“

V  průběhu let se nekořští hasiči snažili modernizovat své vybavení. 
V roce 1887 byl k původní stříkačce pořízen přední zápřahový vůz pro 
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mužstvo a dřevěná berlovka. Později u hostince Na rybníku byl postaven sklad se stožárem na sušení 
hadic. 

Hned z počátku dvacátého století byl na hřbitově vztyčen hasičský pomník, který byl slavnostně 
vysvěcen farářem Noskem 17. 6. 1902. Slavnostní průvod k pomníku byl zakončen v sadu velitele Kle-
menta Matyáše. „Pomník stál 345 korun. Úhrada byla provedena ze sbírky mezi členy a přáteli hasičstva 
– zbytek z výnosu zábav. 30. května 1902 stál již pomník na určeném místě hotový.“

Fotografie sboru pořízená u stodoly Matyášova statku
V roce 1909 byla pořízena stříkačka zápřahová, čtyřkolová s péry. Během první světové války byla 

činnost spolku utlumena. Nebyly svolávány ani dříve pravidelné schůze. Spolková činnost byla ob-
novena v roce 1919, kdy se Na rybníku konal hasičský ples. Další práci usnadnila v roce 1930 stavba 
vodovodu s 23 hydranty. O dva roky později byla v místní části Údolí na Brodku postavena hasičská 
zbrojnice. Během druhé světové války v roce 1941 byla zakoupena přenosná motorová stříkačka Sik-
mund – PV – 25. „Motorová stříkačka stála 24.000 Kč. V době okupace 1941 se natáčel (Němci) na malé 
přehradě film, při němž účinkoval i náš sbor s novou stříkačkou. Měla se znázorňovat povodeň-prudký 
liják.“

V letech 1953-1961 započala výstavba hasičské zbrojnice v Nekoři. V roce 1965 byla okresní požární 
inspekcí sboru přidělena motorová stříkačka PS 16. 

Rok 1974 se těšil z  velkých oslav. Na tento rok připadlo sto let od založení hasičského spolku 
v Nekoři. Slavnost byla zahájena pochodem od zbrojnice na stadion a byla představena stará technika. 
Na programu se také podíleli kolegové z Líšnice. Součástí akce byla i ukázka požárního útoku dětí. Zá-
pisem ze spolkové kroniky si můžeme tento den připomenout těmito slovy: „Před zbrojnicí bylo slav-
nostní vítání sborů. Ve značném počtu se této zúčastnily tyto sbory: Líšnice, Klášterec, Šedivec, Jablonné, 
Jamné, Verměřovice, Mistrovice, Sobkovice, Studené. Z Mistrovic přijela krojovaná skupina. Ve 14 hodin 
bylo řazení průvodu u zbrojnice – kterého se ujal okresní velitel Ladislav Novotný a za zvuku nekořské 
dechovky se odešlo na hřiště, kde po krátkých projevech proběhl bohatý program. Mistrováci zatančili čes-
kou besedu, Líšnický sbor převedl pěkné vystoupení zvané sekerkové cvičení, Jablonné předvedlo moderní 
techniku, nekořští žáci předvedli požární útok a starou stříkačku z roku 1874.“ 
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V roce 1990 došlo ke změně názvu ze Svazu požární ochrany (SPO) na Sbor dobrovolných hasičů 
Nekoř (SDH). O osm let později je slavnostně vysvěcen nový prapor sboru.

Průřezem let se hasičské vybavení zdokonalovalo a přizpůsobovalo se moderním technikám zásahů. 
Zformovalo se až do dnešní podoby, kdy hasičský sbor od roku 2012 disponuje zásahovým vozidlem 
Iveco Daily. Tuto finančně náročnou akci zaštítila obec Nekoř a další sponzoři.

Tehdy i dnes se spolek dobrovolných hasičů věnuje nejen haše-
ní požárů, pomoc při záplavách, odklízení sněhu ale také tréno-
vání požárního sportu a  předávání odborných zkušeností našim 
nejmenším. Trénovat, závodit, zdokonalovat svou všestrannost ale 
také účastnit se brigád, to je náplň mladého hasiče. „Hasičský sbor 
byl již od svého založení i po kulturní stránce činný. Pořádal různé 
taneční zábavy, pravidelně každý rok hasičský bál, veřejná cvičení, 
okrskové srazy, soutěže.“ Tradice výchovy mladých hasičů započala 
v roce 1973 pod vedením bratrů Josefa Vaníčka a Františka Fogla.

Roky 2008, 2016 a 2023 se staly pro sbor významnými, jelikož byli Václav Lehký, Josef Vaníček, Jan 
Pomikálek a Petr Hubálek ocenění titulem „zasloužilý hasič“. 

Spolupráce s polským sborem OSP Goleczewo a OSP Chludowo se stala oficiální podpisem zahra-
niční spolupráce v roce 2017. Renovace kolové stříkačky výrobce R. A. Smékal (rok výroby 1909) byla 
provedena z  finanční podpory Pardubického kraje, obce Nekoře a  sbírce mezi hasiči. Renovovaná 
stříkačka byla umístěna v nově postaveném „hasičském minimuzeu“, které bylo slavnostně otevřené 
dne 24. 7. 2021.

Historie hasičského spolku je více než bohatá. Díky Františku Rejholdovi, tehdejšímu řídícímu uči-
teli školy, který začal v roce 1882 psát hasičskou kroniku, můžeme dnes číst tyto řádky a mít přehled 
o činnosti spolku za posledních 150 let. 

Zdroj: Kronika SPO, dostupné starší články Bc. Martina Šislerová

Stopadesát let od založení spolku hasičů letos společně oslavíme dne 15. 6. 2024.
Jako představitel SDH Nekoř, si Vás dovolím co nejsrdečněji pozvat na avizovanou akci a to oslavy 

150. výročí od založení SDH Nekoř, která se bude konat 15.června tohoto roku. Začátek celé akce bude 
od 13:00 hodin u hasičské zbrojnice kde proběhne odhalení pamětní desky, věnované naším družebním 
sborem z Polského Goleczewa. Po této akci bude řazen slavnostní průvod, který se vydá pochodem na 
místní víceúčelový stadion kde proběhne od 14:00 hod. slavnostní program našich oslav a po ukončení 
této oficiální části oslav započne bohatý doprovodný program pro všechny věkové kategorie našich obča-
nů.

Starosta SDH Nekoř Pavel Lehký 
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Z jednání obecního zastupitelstva
5. března 2024

Starosta přivítal zastupitele a hosty, určil zapisovatele a ověřovatele zápisu, předložil návrh programu a po-
žádal o jeho schválení. Usnesení 1a/II-2024: Zastupitelstvo obce Nekoř schvaluje navržený program jedná-
ní 5. 3. 2024  8 0 0
Telekomunikační věž. Vystoupení zástupců firmy Vodafone pana R.Hrózy a J.Tvrdého – představení zá-
měru výstavby telekomunikační věže, pokrytí signálem, dopady na lidské zdraví. Starosta tlumočil stížnosti 
občanů na nedostatečné pokrytí signálem (anketa koncem roku 2023). J.Tvrdý, specialista Vodafone na 
účinky mikrovlného záření, blíže specifikoval frekvence, dopady, diskuse s  panem K., nabídka změření 
síly signálu po instalaci věže. Dotazy zastupitelů: směřování signálu, dotaz na pokrytí obce; dotaz na jinou 
lokalitu, další diskuse nad možností měření před výstavbou a po ní, starosta tlumočil návrh usnesení mís-
tostarosty. Pan K. odmítl možnost měření u jeho nemovitosti v Šedivci. J.B. požádal o změření u jeho ne-
movitosti. Zástupci Vodafone nabídli kontrolní měření signálu Vodafone v obdobné lokalitě a vzdálenosti 
– souběh záření dvou vysílačů. Usn. 1b/II-2024: ZO Nekoř bere na vědomí obdržené informace ohledně 
výstavby telekomunikační věže. Na základě diskuse vítá provedení kontrolního měření stávající ho zatí-
žení dvou vysílačů Vodafone u obdobné lokality.  8 0 0
Kontrola zápisu. Usn. 2a/II-2024: ZO Nekoř schvaluje zápis I/2024 z 7.2.2024  8 0 0
Majetkové a smluvní záležitosti
Záměr prodeje p.p.č. 670/1. Starostou předložen návrh veřejné vyhlášky 1/2024. Usn. 3a/II-2024: ZO Ne-
koř schvaluje vyhl . 1/2024 P/N – ZÁMĚR prodeje p.p.č. 670/1 travní porost, dle GP 1271-2/2024: s pod-
mínkou současného uzavření smlouvy o věcném břemeni – služebnosti přístupu k nemovitosti čp. 76. po-
stavené na st.p.č. 221/1. Cena prodávaného je stanovena dle cenového návrhu odhadce nemovitostí Ing. 
J.Šmoka, Certifikát odhadce nemovitostí QON číslo P 3022, ev.č. 58/10–100 Kč/m2 – zbytkové pozemky 
nad 50 m2, pro dodatečné majetkoprávní vypořádání s vlastníkem funkčně souvisejících pozemků. Tato 
cena je považována za cenu v místě a čase obvyklou. 8 0 0
Smlouva dotace zásahová jednotka. Usn. 3b/II-2024: ZO Nekoř schvaluje Smlouvu o poskytnutí progra-
mové účelové dotace na požární techniku a věcné prostředky pož. ochrany jednotek SDH obce z rozpočtu 
PK 2024 č. OKŘ/24/20465 8 0 0
Informace starosty o možnosti požádat o dovybavení zásahové jednotky předurčené k ochraně obyvatel-
stva. Usn. 3c/II-2024: ZO Nekoř pověřuje starostu podat žádost do výzvy PK na dotaci na dovybavení 
zásahové jednotky JPO V Nekoř předurčené k ochraně obyvatelstva na dovybavení kalovým čerpadlem 
 8 0 0
Smlouva kolektivní systém Nevajgluj. Usn. 3d/II-2024: ZO Nekoř prozatím nebude uzavírat smlouvu 
s kolektivním systémem Nevajgluj 8 0 0
Výběrové řízení ČOV pro bytové domy. Předložen protokol o  posouzení a  hodnocení nabídek. Usn. 
4a/II-2024: ZO Nekoř bere na vědomí informace komise pro otvírání obálek a  hodnocení nabídek 
uvedené v  Protokolu o  posouzení a  hodnocení nabídek, schvaluje výsledky a  pořadí firem VZMR 
na stavební práce na akci „ČOV pro bytové domy Nekoř č. p. 11, 96, 97, 98 a  106 a  kanalizace“:  
1. VAKSTAV spol. s r. o. Jablonné nad Orlicí (4.413.860,00), 2. VENCL – SERVIS Vodovody a kanalizace 
s. r. o. Žamberk, 3. AQUA SERVIS, a. s. Rychnov nad Kněžnou, 4. PDV Stavby s. r. o. Česká Skalice, 5. 
A. B. V. spol. s r. o. Ústí nad Orlicí. ZO Nekoř schvaluje uzavřít smlouvu s firmou s nejvýhodnější nabíd-
kou – VAKSTAV spol. s r. o. Jablonné nad Orlicí (4.413.860,00 kč vč. DPH), pověřuje starostu uzavřením 
smlouvy o dílo.  8 0 0
Starostou předložena nabídka firmy Forenta na stavební a  inženýrský dozor. Usn. 4b/II-2024: ZO Nekoř 
schvaluje zadat stavební a inženýrský dozor na akci „ČOV pro bytové domy Nekoř č. p. 11, 96, 97, 98 
a 106 a kanalizace“ firmě Forenta s.r.o. Ústí n. O. dle předložené nabídky.  8 0 0
Žádosti o příspěvek. Usn. 5a/II-2024: ZO Nekoř bere na vědomí obdržené žádosti o příspěvek: Oblastní 
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charita, Ekocentrum Pasíčka, SSl Albertinum Žamberk, Vodní záchranná služba, Zdravotní Klaun, po-
věřuje starostu jejích předložením na jednání OZ v květnu 2024 8 0 0
Předložena žádost SDH Nekoř o mimořádnou dotaci na oslavy 150 let. Usn. 5b/II-2024: ZO Nekoř schvalu-
je příspěvek 45.000 Kč pro SDH Nekoř na oslavy 150 let SDH konané 15.6.2024 dle Pravidel poskytování 
individuálních dotací z rozpočtu obce Nekoř na rok 2024   8 0 0
Různé
Usn. 6a/II-2024: ZO Nekoř bere na vědomí bezpečnostní zprávu Obce Nekoř poskytnutou OO PČR Žam-
berk  8 0 0
Usn. 6b/II-2024: ZO Nekoř bere na vědomí informace o stavu projektu „Nekoř, Bredůvka chodník podél 
I/11 a III/31217“, pověřuje starostu ve spolupráci s firmou Redea podat žádost o dotaci z SFDI   8 0 0
Usn. 6c/II-2024: ZO Nekoř souhlasí s postupem starosty, místostarosta a předsedkyně finančního výboru 
k umístění volných finančních prostředků (5 000 000) na termínovaný vklad u ČSOB.  8 0 0
Návrhy a připomínky: 
M. Sršeň – Řešit poškozené patice a zástěrky u VO vedle silnice I/11
J. Lehký – SDN – odvoz bílé keramiky – reakce starosty – bude použito do vsakovacích jímek; 
Stání automobilu na zastávce u Křižovatky u Lehků – nebezpečné
J. Malý – Přidat stojan na kola ke školce, osadit oky k zamykání kol; Oslovit majitele pozemku 1996/5 s žá-
dostí o odkup – lokalita vhodná pro vybudování mokřadu 

3. dubna 2024
Starosta přivítal zastupitele a hosty, určil zapisovatele a ověřovatele zápisu, předložil návrh programu a po-
žádal o jeho schválení
Usn. 1a/III-2024: ZO Nekoř schvaluje navržený program jednání 3 .4. 2024 9 0 0 
Události v obci a kontrola zápisu z minulého jednání 
Lesy – dotěženy břízy za hrází, ojedinělý kůrovec, dosazování chybějících míst – Lesejček, kolem Malé 
přehrady; Skácení jasanu u čp. 147 – poděkování hasičům
Odpady – kontrola auditora od EKO-KOM 
Elektro vozidlo – rozhodnutí ministra o přidělení dotace, objednávka, smlouva, 
ČOV – podepsána smlouva se zhotovitelem – 12. 4. 2024 jednání o termínu zahájení prací a předání sta-
veniště
Studie Náměstíčko – 1. termín, domlouvány další – čeká se na potvrzení termínů
Svazek obcí Rozvoj regionu obcí pod Zemskou branou – info o získání dotace 200 000 na cestu na Brodku
Výročky spolků, 
Sázení třešní nad obecním úřadem spolkem Nekořala a klubem SHM – poděkování
Školení MAS – výzva komunální technika
Oslavy hasičů – z Orlicka obec obdrží 5.000 na oslavy
Problémy s VO Vejrov 
Dálkové ovládání topení klubovny SDH namontováno
Proběhl Audit hospodaření, školení řidičů
VH Orlicko, jednání svazku RROPZB
Telekomunikační věž – připomínky k novému místu měření nebyly vzneseny
Kontrola zápisu . Usn. 1b/III-2024: ZO Nekoř schvaluje zápis II/2024 z 5. 3. 2024 9 0 0 
Majetkové a smluvní záležitosti
Záměr pronájmu restaurace v  KD Nekoř. Předložen návrh vyhlášky o  pronájmu, návrh smlouvy, při-
pomínky stávajících nájemců ke smlouvě a argumentace starosty k připomínkám. Krátká diskuse o stavu 
a situaci se stávajícími nájemci. Starosta předložil návrh usnesení. o výši nájmu ve stávající výši a protinávrh 
navýšený o míru inflace
Návrh Usn. 2a/III-2024: ZO Nekoř schvaluje výši měsíčního pronájmu restaurace KD Nekoř ve výši 2.000 
Kč Bez inflačního zvýšení z důvodů chystaných rekonstrukcí elektřiny a odpadů, které budou nájemcům 
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znesnadňovat provozování restaurace
Protinávrh Usn. 2b1/III-2024: ZO Nekoř schvaluje navýšit měsíční pronájem restaurace KD Nekoř o míru 
inflace za posledních 12 měsíců na výši 2.164 (8,2%), nebo o průměrnou roční míru inflace 2023 Kč -2214 
(10,7%)
Místostarosta předložil druhý protinávrh: 2 Protinávrh Usn. 2b2/III-2024: ZO Nekoř schvaluje výši měsíč-
ního pronájmu restaurace KD Nekoř ve výši 1500 Kč z důvodů chystaných rekonstrukcí elektřiny a odpa-
dů, které budou nájemcům znesnadňovat provozování restaurace
Hlasováno o 2 protinávrhu 2b2/III-2024  8 0 1
Schválením protinávrhu usnesení. 2b2/III-2024 jsou návrh 2a/III-2024 a protinávrh 2b1/III-2024 nehla-
sovatelné
Usn. 2c/III-2024: ZO Nekoř schvaluje upravit v návrhu smlouvy o nájmu bod 3.6. - poskytnutí záchodů 
bezplatně na akce pořádané obcí Nekoř 9 0 0
Dále starostou navrženo zachovat stejnou dobu pronájmu jako v stávající smlouvě – 24 měsíců s možností 
prodloužení o dalších 24 měsíců a vložit do smlouvy inflační doložku nebo uzavřít smlouvu jen na 24 mě-
síců bez inflační doložky a bez možnosti automatického prodloužení a ve vyhlášení nového záměru prodeje 
za 24 měsíců mít možnost zohlednit inflaci či případné jiné okolnosti
Návrh Usn. 2d1/III-2024: ZO Nekoř schvaluje doplnit do návrhu smlouvy inflační doložku: Výši měsíčního 
nájemného je pronajímatel oprávněn jednostranně navýšit podle nárůstu roční míry inflace za před-
cházející rok, měřené indexem spotřebitelských cen dle Českého statistického úřadu. Pronajímatel bude 
o této skutečnosti nájemce písemně informovat. Tato změna bude realizována o plnou výši vždy k 1. 1. 
roku následujícího, za který byl index vyhlášen; nájemce doplatí tento rozdíl při nejbližší platbě úhrady 
nájemného. 
Protinávrh Usn. 2d2/III-2024: ZO Nekoř schvaluje dobu pronájmu na 24 měsíců. 
 Hlasováno o protinávrhu usnesení. 2d2/III-2024 9 0 0
Po schválení usnesení. 2d2/III-2024 je návrh. 2d1/III-2024 je nehlasovatelný
Usn. 2e/III-2024: ZO Nekoř schvaluje vyhlášku 2-2024 záměr pronájmu restaurace KD včetně návrhu 
smlouvy o pronájmu 9 0 0
Usn. 2e2/III-2024: ZO Nekoř schvaluje realizovat v čp 16 tato opatření: instalace markýz na terasu smě-
rem k silnici, z důvodů ekonomických úspor světla na záchodech na čidlo, osoušeč rukou elektrický místo 
papírových ručníků, dále realizovat plánovanou rekonstrukci elektřiny chodba a sklady, odpady ze skla-
dů a šatny pro personál 9 0 0
SK se sejde 8. 4. 2024 k řešení záchodů 
Prodej p.p.č. 670/1. Předložena žádost o prodej. Usn. 2f/III-2024: ZO Nekoř schvaluje prodej p.p.č. 670/1 
travní porost, dle GP 1271-2/2024: s podmínkou současného uzavření smlouvy o věcném břemeni – slu-
žebnosti přístupu k nemovitosti čp. 76. postavené na st.p.č. 221/1 paní M.H. Cena prodávaného pozemku 
je stanovena dle cenového návrhu odhadce nemovitostí Ing. J.Šmoka, Certifikát odhadce nemovitostí 
QON číslo P 3022, ev.č. 58/10 - 100 Kč/m2 – zbytkové pozemky nad 50 m2, pozemky pro dodatečné ma-
jetkoprávní vypořádání s vlastníkem funkčně souvisejících pozemků. Tato cena je považována za cenu 
v místě a čase obvyklou. ZO Nekoř schvaluje smlouvu o prodeji se smlouvu o uzavření věcného břemene 9 0 0
Záměr prodeje p.p.č. 1349. Starosta předložil dotaz na možnost prodeje p.p.č. 1349. Usn. 2g/III-2024: ZO 
Nekoř schvaluje záměr prodeje p.p.č. 1349 travní porost, - straň a břeh potoka. Cena prodávaného je 
stanovena dle cenového návrhu odhadce nemovitostí Ing. J.Šmoka, Certifikát odhadce nemovitostí QON 
číslo P 3022, ev.č. 58/10–25 Kč/m2 – zemědělská půda stavbou nezastavitelná, pozemky různé kultury 
(rokle, bažiny, vodní plochy, apod., pověřuje starostu vypracováním a zveřejněním vyhlášky o záměru 
prodeje 9 0 0 
Záměr směny p.p.č. 3032. Směna spočívá s majetkoprávním vyřešení odvodu dešťových vod ze silnice 
a připravovaného chodníku u mezi školou a čp. 142. Usn. 2h/III-2024: ZO Nekoř schvaluje provedení smě-
ny p.p.č. 3032 dle návrhu k majetkoprávnímu zajištění plochy k umístění dešťové kanalizace od chodníku 
u ZŠ. 9 0 0 
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Nájemní smlouvy hrobová místa. Usn. 2i/III-2024: ZO Nekoř schvaluje vzor nájemní smlouvy hrobového 
místa na roky 2024-2034 veřejného pohřebiště Obce Nekoř. Pověřuje administrativní pracovníky OÚ Ne-
koř uzavíráním a podpisem těchto nájemních smluv, schvaluje výši 10–letého pronájmu hrobových míst 
hřbitov: – jednohrob 350,- Kč, dvojhrob 550,- Kč, urnový háj 250,- Kč   9 0 0
Finanční záležitosti 
Závěrečný účet roku 2023. Předložen návrh závěrečného účtu obce za rok 2023. Usn. 3a/III-2024: Za-
stupitelstvo obce schvaluje celoroční hospodaření obce a závěrečný účet obce za rok 2023 včetně zprávy 
nezávislého auditora o výsledku přezkoumání hospodaření obce bez výhrad Usn. 3b/III-2024: ZO Nekoř 
schvaluje účetní závěrku Mateřské školy a základní školy Josefa Luxe Nekoř, za rok 2023 – stanovuje pře-
bytek hospodaření ve výši 19.264,68 Kč převést do rezervního fondu- Usn. 3c/III-2024: ZO Nekoř schvalu-
je účetní závěrku obce Nekoř za rok 2023.  9 0 0
Žádosti o příspěvek. Předloženy obdržené žádosti o příspěvek. Usn. 3d/III-2024: ZO Nekoř bere na vědo-
mí obdržené žádosti o příspěvek: Linka bezpečí, Záchranná stanice Pavlov, SDH Svatý Jiří, Centrum J. J. 
Pestalozziho, o.p.s., pověřuje starostu jejích souhrnným předložením na jednání OZ v květnu 2024  9 0 0
Usn. 3e/III-2024: ZO Nekoř bere na vědomí úspěch MŠ a ZŠ JL Nekoř v žádosti o dotaci na projekt „MŠ 
a ZŠ Josefa Luxe Nekoř – vybavení učebny“, souhlasí se zajištěním zpracování žádosti o dotaci RRAPK za 
nabídnutou cenu 35.000 + příslušné DPH. Schvaluje zvýšení příspěvku ZŠ a MŠ JL Nekoř o tuto částku. 
 9 0 0
Informace o  řešení platů nepedagogických pracovníků–platy nepedagogů škola zatím schopna dokrýt 
z vlastních zdrojů
Malá mechanizace —výzva MAS ORLICKO. Místostarostou předložen návrh typu a konfigurace komu-
nálního malotraktoru, včetně možného příslušenství ve vazbě na chystanou dotační výzvu MAS Orlicko. 
Usn. 4a/III-2024: ZO Nekoř schvaluje podat žádost do MAS Orlicko ve Výzvě Fiche 5 – Podpora obecního 
a spolkového života na nákup komunální techniky - nákup malotraktoru s příslušenstvím. Pověřuje sta-
rostu, místostarostu, JM specifikací vybavení pro podání žádosti  9 0 0
Návrh starosty na nákup plechové garáže k dočasnému umístění obecního automobilu a poté k využití ve 
sběrném dvoře. Usn. 4b/III-2024: ZO Nekoř souhlasí s nákupem plechové garáže pro dočasné garážování 
obecní fabie a následné využití garáže jako RE-USE centra ve Sběrném dvoře v Nekoři.  9 0 0
Různé
Usn. 5a/III-2024: ZO Nekoř schvaluje zadat zpracování a podání žádosti o podporu projektu „Chodník 
Bredůvka“ do SFDI dle nabídky firmě Redea Žamberk  9 0 0
Místostarosta navrhl a  představil možnost pořízení defibrilátoru. Usn. 5b/III-2024: ZO Nekoř schvaluje 
záměr pořízení defibrilátoru, pověřuje místostarostu přípravou.  9 0 0
Návrhy a připomínky:
P. Dušek - Zařídit obecní fcb stránku, projedná s administrativní pracovnicí její správcování; 
Předělání webových stránek Obce Nekoř - reakce starosty – připravuje se, domluví schůzku s administráto-
rem stránek
J. Lehký - Cestička k zastávce u hráze - reakce starosty není majetkoprávně dořešeno, čeká se na souhlas ještě 
jednoho spolumajitele; Zábradlí u Malé přehrady – reakce starosty – je provizorně opraveno, nové bude prove-
deno na jaře; Byt místo ordinace v čp. 286 – pro zaměstnance nebo pronájem – reakce starosty – na příštím 
jednání OZ řešit společně s bytem v KD; Cesta od čp. 77 po 235 – v jakém je stavu vlastnické vypořádání aby 
mohla proběhnout oprava?
M. Kolářová - Informovat občany o změnách smluv na hrobová místa
P. Koblížek - Připomíná řešení křižovatky u čp. 37
P. Glonek - Vedení VO mezi čp. 113 a 112 prorůstájí větve
M. Sršeň - Čištění potoka - zajistit neporušenost výpustí z ČOV

Redakčně upraveno

Kompletní zápisy z jednání zastupitelstva jsou na vyžádání k nahlédnutí na Obecním úřadě Nekoř.
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Slovo starosty obce
Vážení nekořští.

Druhé číslo Nekořského zpravodaje 2024 Vám kromě jiného 
přináší obsáhlé informace související s oslavami 150 let SDH Ne-
koř. Věřím, že si tuto historické výroční nejen hasičů, ale i  celé 
obce a jeho bohatý program nenecháte ujít. Děkuji všem, kteří se 
na přípravě a průběhu těchto oslav podílejí. 

Jak jste si možná již všimli, začali jsme se zabývat přípravou 
výstavby domu s  byty pro seniory a  náměstíčku. Po odkoupení 
nemovití čp 130, 131 a vloni i čp. 13 se nám totiž otevřela cesta 
zabývat se hlouběji novým vzhledem a řešením všech problémů 
Náměstíčka včetně chodníků a tvaru křižovatky. Byly osloveny 3 
architektonické firmy, které mají do poloviny roku navrhnout stu-
die nového vzhledu Náměstíčka a jeho okolí, první návrhy řešení jsme již mohli vidět …. 

Dovoluji si Vám touto cestou pozvat na představení všech tří studií – proběhne ve středy 26. června a 10. 
července 2024 vždy od 17 hodin v jídelně MŠ a ZŠ Josefa Luxe Nekoř.  Ing. Jiří Pomikálek – starosta obce

Akce v obci 2024

  2. 6.  Nekořský kros
15. 6.  Oslavy 150 let hasiči
  9. 6.  Dětský den
20. 7.  ŠNEK Šachový turnaj
27. 7.  Nekořský špacír – TJ Sokol
3.–4. 8. Pouťové posezení pod lipami
 10.8.  Myslivecké hody

 31.8.  Pohádková cesta
  21.9.  Nekořský pohár SDH
27.10.  Drakiáda
  6.12.  Rozsvícení vánočního stromu
27.12.  Vánoční turnaj stolní tenis
28.12.  Vánoční šachový turnaj 

Termíny svozu odpadů 2024
Termíny svozu TKO - popelnic - svozový den: pondělí – popelnice přistavit v neděli večer 

Červen 3, 17 Říjen 7, 14, 21, 28
Červenec 1, 15, 29 Listopad 4, 11, 18, 25
Srpen 12, 26 Prosinec 2, 9, 16, 23, 30
Září 9, 23, 30 

Sběr plastů: Odevzdání na svozová místa-ÚTERÝ: 4.VI.; 2.VII.; 30.VII.; 27.VIII.; 24.IX.; 22.X.; 
19.XI.; 17.XII 
Svoz skla: 5.VI.; 4.IX.; 4.XII
Svoz papíru: 3.VI.; 1.VII.; 29.VII.; 26.VIII.; 23.IX.; 21.X.; 18.XI.; 16.XII.
SBĚRNÝ DVŮR NEKOŘ  Provozní doba:
   DUBEN – ŘÍJEN středa 15 – 17 sobota  10 – 12
   LISTOPAD – BŘEZEN sobota 1x za 14 dní 10 – 12 v termínech: 
   9.XI.; 23.XI.; 7.XII.; 21.XII. 2024
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Odpadové hospodářství obce Nekoř 2021 - 2023
Podle § 60 odst. 4) zákona č.541/2020Sb., je obec povinna jednou ročně zveřejnit výsledky odpadové-
ho hospodářství včetně nákladů na provoz systému. Plníme tuto povinnost, aby si každý občan udělal 
obrázek nejen o nákladech, ale i příjmech v dané oblasti. Za rok 2023 jsou údaje následující (údaje 
v tunách):
Na skládce v Českých Libchavách bylo uloženo 209,21 t odpadů komunálního, objemného, směsné-
ho stavebního, tj. 213,7 kg/1 obyvatele.
Separováno všech druhů plastů 20,03t, tj 20,46kg/1 obyvatele.
Vytříděno čirého a barevného skla 16,04t, tj 16,38kg/1 obyvatele.
Vytříděno papíru a kartonu 11,19t, tj 11,43kg/1obyvatele.
Mobilním sběrem ve sběrném dvoře odevzdáno 7,59t kovů, tj 7,75kg/1obyvatele.
Ve sběrném dvoře vytříděno a předáno k dalšímu využití 12,32t dřeva, tj. 12,58kg/1obyvatele.
Ve sběrném dvoře vytříděno 1,03t nebezpečného odpadu, tj 1,05 kg /1 obyvatele.
Celkové náklady odpadového hospodářství činily 984 992 Kč tj. 1006,12 Kč/1 obyvatele.
Příjmy z poplatků za odpady 521 925 Kč. Výnosy z prodeje druhotných surovin 19 688 Kč a příjmy 
odměn za vytříděný odpad od společnosti EKOKOM 253 473 Kč – po odečtení příjmu činila dotace 
obce na jednoho obyvatele 194,- Kč.
Čísla jsou vztažena k údaji o počtu obyvatel 979 k 31. 12. 2023 v evidenci obce Nekoř. Přinášíme pře-
hled třídění odpadu v porovnání s předchozími roky.

Přehled o vyseparovaných 
recyklovatelných složkách 2023:

Celkem vyseparováno recy-
klovatelných složek
37,73 tun/rok 2023

Přepočet na jednoho oby-
vatele

39,55 kg/rok 2023
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Detailní přehled nákladů
Název druhu odpadu: náklady:
Tříděný sběr papíru 19 358 Kč
Tříděný sběr plastů 176 625 Kč
Tříděný sběr skla 24 858 Kč
Tříděný sběr nápojových kartonů 1 038 Kč
Tříděný sběr dřeva 22 452 Kč
Nebezpečné odpady 33 227 Kč
Objemné odpady 33 809 Kč
Směsný komunální odpad 629 588 Kč
Úklid litteringu – ruční čištění 32 000 Kč
Ostatní odpady 12 037 Kč

Prosba občanům, majitelům rekreačních objektů i návštěvníkům obce
Děkujeme, že o nedělích a svátečních dnech nerušíte sváteční klid a nepoužíváte motorové 

sekačky, křovinořezy, motorové pily, cirkulárky případně jiné hlučné motorové nebo 
elektrické nářadí.

Děkujeme, že po svých čtyřnohých miláčcích uklízíte z veřejných obecních a cizích soukro-
mých pozemků psí exkrementy, které tam zanechají

za občany obce Nekoř obecní zastupitelstvo

Upozornění
Informace k placení nájmu na hrobová místa
Vážení spoluobčané,
dovolujeme si Vás upozornit, že nyní probíhá podepisování a placení nájemních smluv na hrobová 
místa na příští desetileté období. Ti z Vás, kteří novou smlouvu ještě nemají, prosíme, dostavte se nej-
lépe do 30. 6. 2024 na obecní úřad k jejímu podpisu a zaplacení. Dále připomínáme, že je potřeba do 
smlouvy nahlásit druhou kontaktní osobu (nahlásíte při podpisu).
Připomínáme ceny: Dvojhrob 10 let/550 Kč, jednohrob 10let/350 Kč, urna 10let/250 Kč.

Bc. Martina Šislerová

Upozornění – drobné krádeže na hřbitově
Vzhledem k tomu, že se množí stížnosti na drobné krádeže květinové výzdoby na místním hřbitově, 
upozorňujeme že budeme nuceni ve spolupráci s Městskou policií Žamberk na hřbitov umístit elek-
tronické záznamové zařízení (web kameru nebo fotopast). 
Omlouváme se za toto hlavně preventivní opatření, doufáme, že nám pomůže tento problém vyře-
šit…..  Ing. Jiří Pomikálek, starosta obce 
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Informace pro motoristy – pravidelná lékařská prohlídka
Vážení občané Nekoře, vážení řidiči,
dle ustanovení § 87 odst. 3 zákona č. 361/2000 Sb. o provozu na 

pozemních komunikacích a o změnách některých zákonů (dále jen 
zákon o silničním provozu), držitel řidičského oprávnění, který 
není osobou uvedenou v  odstavci 1 (řidič s  výstražným světlem 
modré nebo modré a červené barvy, řidič u něhož je řízení moto-
rového vozidla druhem práce sjednaným v pracovní smlouvě, ři-
dič, u kterého je řízení motorového vozidla předmětem samostatné 
výdělečné činnosti, řidič, který řídí motorové vozidlo pro skupinu 
C1, C1+E, C, C+E, D1, D1+E, D nebo D+E, držitel osvědčení pro učitele řidičů pro výcvik v řízení 
motorových vozidel), je povinen se podrobit pravidelné lékařské prohlídce nejdříve šest měsíců 
před dovršením 65 a 68 let věku a nejpozději v den dovršení stanoveného věku, po dovršení 68 let 
věku pak každé dva roky.

Ivo Štrup, zkušební komisař, odbor SPDO

Z historie… 
Z rodinné kroniky XIV
Přinášíme pokračování úryvků z kroniky rodiny, která kdysi žila v čp. 29…. 

Z Ústí nad Orlicí odešel jsem na vojnu ….
….V té době v roce 1908 nastoupil jsem jednoroční službu vojenskou u pěš.pl. č 14 v Linci, abych 

se před vstupem ke dráze naučil německy a pak že tam byl Stáňa, ke kterému jsem se mohl obraceti ve 
svých kapesních záležitostech. Bratr Stanislav po vojně nastoupil u dráhy u ředitelství v Plzni. Po ně-
kolika letech dostal se do Lince, kde velký projekt seřaďovacího nádraží jest jeho dílem…. Navštěvoval 
jsem jej často v neděli a pokud měl čas, strávili jsem spolu mnohou nezapomenutelnou chvilku…. 

….Po odbytí vojenského jednoho roku vrátil jsem se opět domů, do Nekoře a tam jsem čekal na 
zavolání ke dráze a prožil jsem tu krátkou lásku

….Do Nekoře přišla tehdy nová, mladá učitelka Anička Šedová, hezká dívka vyšší postavy, která 
u nás brzy zdomácněla a svým nevtíravým chováním si získala všeobecné obliby. Byl to pro ni přec 
jen velký přechod z města na venkov, z Kolína kde její otec byl finančním úředníkem u berního úřadu. 
Scházel jí na vesnici kontakt se světem a celým tím bezprostředním literárním a osvětovým děním, 
které k nám přicházelo jen v nepatrných zlomcích. 

Velmi ráda se obírala četbou nových knih a o obsahu filosofovala. I malbu trochu pěstovala a uka-
zovala mně několik hezkých pastelových i  akvarelových obrázků. Brzy mne upoutala její osobnost 
a poněvadž i já postrádal v Nekoři po odjezdu studentů jakékoliv ušlechtilejší zábavy, nebylo divu, že 
naše cesty se brzy skřížily. Pozvolna, jakoby samosebou počalo se mezi námi vyvíjeti bližší vzájem-
né porozumění, které ponenáhlu se měnilo ve vřelejší pocity. Nebylo mezi námi žádného prudkého 
vzplanutí lásky, jež uchvacuje smysly. Byla to spíše oboustranná jakási velká sympatie dvou na sebe 
odkázaných duší. Její bytost zůstávala stále provanuta jakýmsi světobolem, který ji neopouštěl ani při 
polibcích, jimiž nedovedla vdechnouti žár pravého citu.…

….Celý podzim, bylo-li pěkné počasí podnikali jsme krátké vycházky do okolí, ale vždy tak ne-
nápadně, abychom nevzbudili pozornost nekořských babiček, jejichž jazýčky byly ostře nabroušeny 
a nechtěl jsem, aby moji rodiče se dověděli o mé známosti. Hůře ale bylo, když nastala zima, která 
u nás v horách stála za to. Na pomoc nám ale přispěchaly jakési taneční hodiny, pořádané v hostinci 
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„Na rybníku“. Vyučovalo se řadovým tancům, besedě a čtverylce. Tatínek hrál při nich na housle a po 
tanečních měl jsem vždy příležitost Aničku doprovoditi a nějakou tou hubičkou si život osladiti.

Hůře bylo po ukončení tanečních - co teď-ale důvtip nás neopustil. Aničky bydlela u  staré paní 
Felcmanové v hospodě vedle školy a tu jsme si vymysleli k našim schůzkám celý válečný plán. Skoro 
každou neděli odpoledne chodíval jsem do školy k sestře Emě, provdané za řídícího Rejholdu. Ve škole 
jsem se ale nikdy dlouho nezdržel. Pod záminkou, že si jdu vedle do hostince zahrát piliár, jsem se ze 
školy vytratil a pospíchal k Felcmanovým. Tam jsem se zas jen v šenkovně otočil, a již jsem spěchal do 
prvního poschodí, kde už Anička čekala u pootevřených dveří. Čítávali jsme spolu různé nové knihy, 
rozprávěli o nich rozhovory a přitom uvařili čaj, který jsme si sladili pusinkami.

Stará paní Felcmanová měla asi nějaké podezření nebo snad ani neměla, když jednou zaklepala na 
dveře slečnina pokojíku. Zapřít se nebylo možno a prozrazení se by bývalo pro slečnu velmi nepří-
jemné, nezbývalo tedy nic jiného než se ukrýt do skříně. A už jsem se přihrben tlačil mezi rozvěšené 
její šaty. Nějak dlouho trval mezi dveřmi jejich rozhovor a já lapal jen v pootevřenými dveřmi čerstvý 
vzduch a trvalo to podle mého zdání věčnost, než jsem mohl toto své bezděčné vězení opustit.

Ještě dobře, že se už zima chýlila ke konci a počalo se probouzeti jaro. Na malé vesnici se ale nic neu-
tají, tam se jeden druhému takřka dívá do mísy a tak se doneslo i mým rodičům, že chodím se slečnou 
učitelkou. Měl jsem z toho doma dost velkou mrzutost a rozhodl jsem se proto z Nekoře raději zmizet. 
Napsal jsem nekořskému rodáku Ing. Matyášovi (Budějovice), zda-li by mne mohli v jejich technické 
kanceláři nějak zaměstnati a byl jsem přijmut. Brzy na to jsem se s Aničkou rozloučil…. …. Ale moji 
rodiče přece jen se museli smířit s tím, že jsem si vzal svoji poslední lásku – rovněž učitelku - moje choť 
bývala odbornou učitelkou na dívčí měšťanské škole v Českých Budějovicích…

…Naše chaloupka v Nekoři dostala nové obyvatele – letní hosty. Sice jenom přes léto, ale přec jen 
obyvatele. Od doby, co přestal tatínek „faktořit“, byla chaloupka opuštěná, snovadlo a stojan vandrova-
ly na špýchar, kde svorně odpočívaly vedle divadelního jeviště a jiných rekvisit. Do chaloupky se nastě-
hovaly dvě postele, stůl a několik židlí. Přespával tam, když někdo přišel na návštěvu a přes prázdniny 
tam býval Stanislav.

Tenkrát ke konci minulého století a počátkem století dvacátého nebývalo těch letních hostů z Prahy 
na venkově tolik, jako dnes, kdy se přes léto Nekoř Pražáky jen hemží zvláště nyní, co stojí Údolní 
přehrada na Divoké Orlici, která přitahuje hosty z dalekého kraje. Ona také stojí ta návštěva přehrady 
za podívání. A což to koupání v čisté křišťálové vodě přehrady a projížďky na loďkách. Ale ani tenkrát 
nebývalo těch krás méně. Divoká Orlice zaříznutá do příkrých lesnatých strání, vinula se jako stříbrný 
pruh úzkých luk, lemovaných staletými olšemi a vrbami. V čisté vodě mezi velikými kameny třpytila 
se v  slunečních paprscích lesklá, hladká těla mrštných pstruhů. Co chcete víc. A  což teprve údolí 
řeky nahoru proti proudu přes Pastviny, Klášterec k Čiháku, kde skutečně nastávala divoká romantika 
opravdu Divoké Orlice. Kde teprve hýřila svým prudkým proudem mezi obrovskými balvany, nakupe-
nými za tisíciletí rozpadem okolních bizarních žulových skal, přeskakujíc pěnivými peřejemi všechny 
ty překážky, které ji rozmarná přehrada v úzkém řečišti nastavila do cesty….

…Tehdy se u nás v hospodě pořádaly jednou týdně jakési společenské zábavy. Spiritus rektor všech 
těchto zábav býval vždy neúnavný a vynalézavý můj pozdější švagr učitel Rejholda, tehdy vdovec. Co 
tu bylo zajímavých společenských her, tanců národních zpěvů, jejichž obdivuhodným znalcem býval 
Rejholda. To se improvizovala v okamžiku malá kapela, jejíž kápo býval můj tatínek a zábava a vese-
lost rostla a nebrala konce. Těchto společenských zábav se účastnila i domácí mládež známých rodin. 
Především moje starší sestry Ema, Růža a Jozina, dcerky Matyášů-máselníků, Mařenka. Matyášů pod 
Berany, Bednářů, Krejzů starostů a jiné….

… Velkou zábavu mívala někdy celá společnost se starým Bednářem Ondřejem. Byl to vysoký suko-
vitý sedlák v zamaštěných koženkách, velký milovník „čtvrťáků čisté“ a na tu jej mohl nachytat každý. 
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Sedlák byl také nejraději tam, kde se lacino mohl napít a to už mu Pražáci nějaký ten „čtvrt fón“ dali 
nalejt. A po druhém čtvrťáku, když už Ondřej dostával náladu, vyzvali jej, aby jim vypravoval, jak byl 
v Praze na Svatojánské pouti. Ach, to bylo smíchu, až se všichni za břicha popadali. Ono to také za to 
stálo. Ondřej vykládal s křídou v ruce. Všichni utvořili kolem něho veliký kruh a Bednář maloval kří-
dou Prahu na podlahu. To se nedá prostě popisovat, to se muselo vidět a prožít, jak starý fotr v zápalu 
a vyprávění a v náladě po kořalce široce a dlouze vykládal o Praze, lezl po kolenou a čmáral mosty 
přes Vltavu a maloval Václavské náměstí. A což Svatojánská slavnost na Vltavě a pohádkové osvětlení 
s rachejtlemi. To už Ondřejovi svítily jen oči a ačkoliv mu jazyk přeskakoval, přel se s Pražáky do krve, 
že to vypadá tak, jak on to namaloval a ne jak oni, Pražáci tvrdí. To už byl vrchol rozjařenosti, to už 
museli Bednáře krotit, aby se nepouštěl v rozepři tak daleko, vždyť oni jako Pražáci to musí vědět lepší 
než on.  Vybral Jiří Pomikálek 

Nekořský komunální elektromobil
V Nekoři dlouhodobě funguje téměř nesmrtelný kombík Škoda Fabia. Jenže nic není věčné, pře-

mýšlení o omlazení vozového parku obce je na místě. Prvním nápadem bylo vozidlo typu multikáry, 
jenže současné verze tohoto legendárního stroje jsou mnohem větší a  také pochopitelně mnohem 
dražší v řádech miliónů korun. Naše přemýšlení se tedy ubralo jiným směrem. Samozřejmě bylo nutné 
přemýšlet i o financování, což mne zavedlo na webové stránky Státního fondu životního prostředí a na 
dotační program „Ekomobilita“ spolufinancovaný ze zdrojů Evropské Unie. V té době nebyla dotační 
alokace vyčerpána pouze na vozidla skupiny L7e, tedy na malá užitková vozidla. A právě do této sku-
piny patří naše nové elektrovozidlo. Ačkoliv nejsem příznivcem běžné elektromobility, tato varianta mi 
připadala více než zajímavá. Následovala návštěva Technických služeb v Jablonném nad Orlicí a také 
setkání s pracovníky obce Lukavice, kde takové vozidlo mají, a řešili jsme zkušenosti a možnosti vyu-
žití. A bylo rozhodnuto. Po průzkumu trhu, cenových nabídkách jsme vybrali vozidlo SELVO S2.DCH 
od společnosti Živa a.s. z Klášterce nad Orlicí, která nabídla nejlepší cenu. 

SELVO S2.DCH je malé komunální elek-
trovozidlo, vyvinuté českou firmou BG 
Technik ve spolupráci se společností VARI. 
O  pohon se stará rekuperační elektromotor 
s  výkonem 5kW s  proměnlivým kroutícím 
momentem až 47.000 Nm-1 s  elektronikou 
od Toyoty. Zvolili jsme variantu s  LiFePO4 
bateriemi o  kapacitě 9kWh, která umožňu-
je dojezd až 115 km. V závislosti na zatížení 
a  dalších faktorech je dojezd minimálně 50 
km, což je pro potřeby naší obce zcela dosta-
čující. Pro nabíjení baterií nebylo nutné bu-
dovat speciální zařízení, lze je dobíjet z běžné 
zásuvky a nabíjení trvá maximálně 4-5 hodin. Tyto baterie jsou vybaveny systémem inteligentního 
řízení BMS včetně předehřevu baterií v zimním období. Tento systém umožňuje 3000-5000 nabíjecích 
cyklů, což prakticky garantuje minimálně 10 let funkčnosti. Vozidlo je vybaveno elektricky sklopnou 
korbou s ložnou plochou 1700x1300mm, navíc je korba vybavena zvýšenými pletivovými bočnicemi. 
Udávaná nosnost korby je 500kg. Dále disponuje klimatizací, v kabině je měnič napětí s 220V zásuv-
kou, dále tažným zařízením a prodlouženou 3letou zárukou. To vše za cenu 499.900 Kč bez DPH. 
Dotace SFŽP v tomto případě činí 200.305 Kč.
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Zkušenosti z dosavadního provozu v obci jsou vesměs pozitivní, chválena je ergo-
nomie vozu při častém vystupování a nastupování, naopak negativní zkušeností je 
umístění vzpěry pletivových bočnic, které bude upraveno tak, aby nedocházelo ke 
kontaktu vzpěry s hlavami našich obecních zaměstnanců.

Jsem mile překvapen a děkuji zaměstnancům obce s jakou chutí přijali tuto tech-
niku do svého každodenního života. Děkuji zároveň panu starostovi za pomoc 

a rady, bez kterých by tento projekt byl mnohem složitější. A doufám, že i občané budou tuto novinku 
vídat v obci s pocitem, že jsme něco posunuli trochu dál. Provozní náklady totiž činí asi jednu pětinu 
provozních nákladů běžného automobilu a s plánovanými projekty fotovoltaiky klesnou ještě více. 
Nakonec mi dovolte poděkovat za profesionální aplikaci polepů firmě PepeGarage z Letohradu, která 
se věnuje tzv. cardetailingu a pro naši obec byla aplikace zdarma.

MUDr. Pavel Dušek, místostarosta obce

Včely
Naše prostředí a včely

Asi všichni chceme žít v pěkném prostředí. A co to pěkné prostředí obnáší? To může každý vnímat 
jinak, avšak myslím, že většinově se shodneme na tom, že k pěknému prostředí patří různorodost a ži-
vot. A právě různorodost podporuje včely a ty naopak podporují život. Podívejme se tedy na několik 
„vybraných kapitolek“ o včelách.

Jsou všechny včely stejné?
Když někdo zmíní včely, téměř všichni si asi představíme včelu medonosnou. Ano, s tou se určitě 

potkáváme nejčastěji a to především s dělnicemi – s trubci se běžně potkáme téměř výlučně v blízkosti 
úlů (i když při svých pokusech o spáření s matkou, jsou schopni letět až 10 km od svého rodného úlu) 
a matku můžete spatřit v podstatě jen díky včelaři, který Vás na ni upozorní.

Avšak kromě včely medonosné existuje spousta tzv. včel samotářek. Nevytvářejí společenstvo jako 
včela medonosná. Jejich způsob života je spíš podobný čmelákům. Zimu v podstatě přežije jen oploze-
ná matka, která na jaře založí novou generaci (v prostředí, které ji vyhovuje – tzv. zednice, čalounice, 
…), ta se přes léto rozmnoží, oplodí nové matky a ty se na podzim uloží „ ke spánku“, aby se celý cyklus 
za rok zopakoval.

 Jaký nám včely přinášejí užitek?
Tak pochopitelně všichni známe produkty včely medonosné – med a většina i další produkty – vosk, 

propolis, pyl, případně mateří kašičku a včelí jed. Kromě produktů máme všichni užitek z opylovací 
činnosti včel, což zajišťuje/zvyšuje výnosy zemědělcům i všem sadařům a zahrádkářům. Včely me-
donosné pokud si mohou vybrat, dávají přednost bohatým snůškám, tedy navštěvují stejné květy ve 
velkém množství.

Včely samotářky nikdy nevytvářejí tak velké společenství, proto opylují méně četné druhy rostlin 
a některé se specializují na malý okruh rostlin, které včely medonosné třeba ani nejsou schopny opylit.

 Co včely potřebují
Všem včelám prospívá především různorodá nabídka pastvy, která odpovídá „původní krajině“ 

tedy, aby byly od zimy do zimy neustále k mání bílkoviny (pyl) i cukry (nektar nebo medovice z čin-
nosti mšic, mer, …). A k tomu může přispět kdokoliv z nás nevytvářením „zelené pouště“ – plochy, 
které jsou třeba i zelené, ale neposkytují květy (velké často sekané travní plochy, velké plochy oseté jed-
ním druhem rostlin, živé ploty z tují, …). Naopak pěstováním různorodých rostlin a to takových, které 
poskytují výše zmíněné bílkoviny a cukry – květnaté živé ploty, ne-plnokvěté kytky (ty nedávají žádný 
pyl) – různé druhy na zahradě či balkónu, či ponecháním části trávníků a kytek v něm až do odkvětu.
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Co naopak včelám škodí, či je dráždí
Škodí jim již zmíněná jednotvárnost a vytváření již zmíněné zelené pouště, kdy jsou plochy sice na 

pohled zelené, ale nic nedávají, anebo velké plochy, které kvetou všechny najednou a pak dlouho nic.
Pochopitelně jim neprospívá plošné užívání chemie (stejně jako nám). No a co je dráždí – rychlé 

pohyby (máchání rukama), některé pachy – např. pot, alkohol, izopentylacetát (vůně banánů), tmavé 
a chlupaté oblečení – připomíná medvěda J
Vytvořme včelám prostředí vhodné pro život, bohatě se nám odmění jeho vylepšením.

Roman Moskva

Krajkářství
Naše obec byla oslovena v rámci realizace výzkumného projektu NAKI III., Vlákna paměti, Minulost 
a současnost vambereckého krajkářství. Jedná se o program na podporu aplikovaného výzkumu v ob-
lasti národní a kulturní identity na léta 2023 až 2030 a je zaměřen na aplikovaný výzkum v humanit-
ních oborech, podpořený Ministerstvem kultury ČR. Účelem výzkumu je mapování stále žijící tradice 
krajkářství v  oblasti Orlických hor a  Podorlicka, a  to i  na území Vaší obce. Tímto bych Vás chtěla 
požádat o zveřejnění přiloženého dotazníku, a to tak, aby byl osloven co nejširší okruh respondentů. 
Bude-li to možné, prosím o zveřejnění na internetových stránkách Vaší obce, v obecním zpravodaji, 
vývěsních plochách, případně jeho přímou distribuci osobám, o kterých je Vám známo, že by mohly 
mít krajkářství vztah. 

Dotazník k projektu NAKI III., Vlákna paměti:
1. Jméno, rok narození, místo narození, vzdělání.
2. Místo, kde nyní žijete.
3. Kolik let se věnujete paličkování?
4. Jak často paličkujete? Kdy paličkujete – po večerech, o  víkendu, 

pouze na kurzu?
5. Popřípadě kolik hodin denně? 
Obecná část:
  6. Kdy jste se poprvé seznámila s paličkováním? Kdy jste se naučila paličkovat?
  7. Kdo Vás s technikou paličkování seznámil? Kdo Vás naučil paličkovat?
  8. Pokud paličkujete od dětství, popište, co jste jako dítě paličkovala a kdy, kde?
  9. Paličkoval nebo paličkuje někdo další ve Vaší rodině? Kdy, kde, co paličkoval?
10. A paličkoval někdo blízký pro výdělek? Pokud ano, víte, pro koho – kdo krajky odkupoval? 
11. Chodila jste do krajkářské školy nebo do zájmového kroužku? Kde? V jakém časovém období? 
12. Jak často, několikrát týdně?
13. Absolvovala jste celý cyklus a ukončila jste kurs zkouškou?
14. Jestli ano, jaké jste si vybrala téma? Co Vás k tomu vedlo? 
15. Paličkujete pro vlastní potěšení nebo pro výdělek? 
16. Pracujete pro někoho nebo v oboru podnikáte?
17. Umíte krajky navrhovat a kreslit podvinky? Kdo vás to naučil? Kdy?
18. Umíte další krajkářské techniky? Například: háčkování, šitou krajku, síťování, drhání, tenerife? 
19. Pokud ano, vyberte techniku a zakroužkujte.
20. Popřípadě napište další, které ovládáte:

Mgr. Martina Rejzlová, odborný pracovník Vlákna paměti
Pokud budete mít o vyplnění dotazníku zájem, stavte se na obecním úřadě. Rádi Vám dotazník po-
skytneme, případně pomůžeme vyplnit. Lze také na tyto otázky zodpovědět a  poslat e-mailem na 
info@nekor.cz.
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Airshow přilétá do Žamberka
Po dvou letech od poslední letecké Airshow jsou přípravy letošního ročníku v Aeroklubu Žamberk 

v plném proudu. Připravujeme tuto velkolepou akci tak, aby byla pro návštěvníky zajímavá jak při 
pohledu do vzduchu, tak při pohybu na zemi. Airshow 2024 se uskuteční v sobotu 22. června na 
letišti Žamberk. 

Program Airshow je nabitý. Highlightem dne bude účast leteckými nadšenci 
oblíbeného profesionálního leteckého akrobata Martina Šonky, který před-
vede špičkovou akrobacii v letounu Extra 300. Další adrenalinovou podívanou 
budou výsadky parašutistů. Seskoky provedou z legendárního, pro parašutistický 
sport speciálně upraveného letounu „Andula“ AN-2 z Nového Města nad Metují. 

Novinkou bude premiérová ukázka čtyřmístné Cessny 182, kterou nově pro-
vozuje žamberský aeroklub pro potřeby turistických vyhlídkových letů. Jeden či 
jedna z Vás budete mít šanci vyhrát let v Cessně v přichystané tombole. V do-
provodném prodeji bude možnost zakoupit let pro sebe a své blízké. 

Dalším bodem programu bude přílet historického dvojplošníku Boeing Pt-17 
Stearman ze Šumperku. Právě dvojplošníkům bude nebe patřit v mnoha ukáz-

kách. Těšte se na pilota, spisovatele a nadšeného propagátora letectví Jana Rudzinskyj. Přivítá Vás ve 
svém červeném dvojplošníku Bücker 131, kterému láskyplně říká Elenka, se kterou předvede ladnou 
akrobacii. Vrcholné číslo dvojplošníků bude patřit klubu Pterodactyl flight s úžasnou podívanou na 
letecký souboj s pyrotechnickými efekty a replikami anglických, francouzských a německých letounů 
z první světové války.

Milovníkům moderních letounů se přiletí předvést dopravní letoun Piper Meridian poháněný tur-
bovrtulovým motorem. Centrum leteckého výcviku Pardubice zabývající se výcvikem vojenských pi-
lotů přislíbilo účast vrtulníku Enstrom, uvidíte jeho perfektní manévrovací schopnosti. Od burácejí-
cích motorů vydechnete ukázkou domácího pilota Aeroklubu Žamberk Adama Tomana, který Vám 
předvede vzdušný tanec v oblacích s kluzákem ASK-21.

Letečtí modeláři předvedou své umění v ovládání maket letounů včetně ukázek aerovleků a akroba-
cie, jejich modely si prohlédnete na pozemní výstavce.

Program a novinky spojené s konáním akce můžete sledovat na webu www.airshow-zamberk.cz, 
kde zároveň zahájíme předprodej vstupenek, elektronický nákup bude zvýhodněn slevou. Na místě 
v den konání akce můžete vstupenku zakoupit jak v hotovosti, tak přes platební terminál. Sledovat nás 
můžete i na našem facebookovém profilu (Aeroklub Žamberk).

V doprovodném programu si můžete vyzkoušet simulátor nárazu vozidla do překážky. Připraveny 
budou nafukovací atrakce, dílničky a  pro radost nejmenších návštěvníků také šlapací letadla od 
firmy Wings 4 kids.  Těšíme se na Vás na velkolepé žamberské Airshow v sobotu 22. června 2024!

MŠ a ZŠ Josefa Luxe 
Velikonoční stezka
Rádi bychom jménem celé obce poděkovali učitelkám MŠ a ZŠ J. Luxe za přípravu 
„VELIKONOČNÍ STEZKY“. Na lesní stezce v tzv. „Netušiláku“ na děti a jejich do-
provod čekalo 10 hravých úkolů. Úkoly byly originální a při jejich plnění se zabavila 
celá rodina. Stezku opouštělo nespočet nadšených návštěvníků nejen z Nekoře ale 
i ze širokého okolí. Ještě jednou děkujeme za zpestření svátků velikonočních. A kdo 
ví, třeba si procházku užijeme zase příští rok? Bc. Martina Šislerová
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Březen - měsíc čtenářů 
I letos jsme strávili březen čtením. Opět na nás čekala čtenářská výzva, tentokrát napříč celou školou 

ve věkově smíšených skupinkách. Děti si vybraly zajímavé knihy ze školní knihovny a vzájemně si je 
každý týden předčítaly. Do čtení se zapojila již i většina prvňáků. Ke každému čtení nechyběla ani 
otázka, na kterou musely společnými silami odpovědět. Vyhodnocení čtenářské výzvy proběhlo na 
Noci s Andersenem, kde si děti vytvořily prezentace a navzájem si knihy představily. Tím získaly tipy 
na skvělé knihy. 

Noc s Andersenem proběhla večer 22. 3., kde na děti čekaly aktivity zaměřené na knihy Eduarda 
Petišky (100 let výročí od jeho narození), který nás obohatil svoji návštěvou a zpestřil nám program. 
Následně jsme si užili čtení v jednotlivých třídách při společném usínání. 

Věříme, že jsme opět děti namotivovali ke čtení a pomohli jim prohloubit pozitivní vztah ke knihám. 
Učitelky ZŠ

Indiáni ve třetí třídě
Pro tento školní rok se naši třeťáci proměnili ve tří-

du indiánů. Stali se tak na pár měsíců těmi, kteří mají 
blízko přírodě, snaží se ji chránit a  také žasnout nad 
její nesmírnou krásou a dokonalostí. V projektech IN-
DIÁNSKÝCH DNŮ si zopakovali a jinou formou než 
v  lavicích procvičili neméně důležité učivo. Ale pře-
devším si vyzkoušeli mnoho praktických dovedností, 
které se jim budou do života hodit. 

Naší velikou indiánskou chloubou je strom – DUB, 
který si každý indián v naší třídě vypěstoval z nalezeného klíčícího žaludu. Vzrostlý doubek dostal 
jméno a snad bude i vysazen v blízkosti bydliště malého indiána. Ten bude moci i v dalších letech 
pozorovat, jak on sám přispěl k tomu, aby náš svět byl o kousek lepší, hezčí a zdravější.

Helena Kopecká, třídní učitelka 3. třídy

EKOCENTRUM Pardubice
Ten den jsme jeli do Pardubic do Ekocentra Paleta se 4. a 5. 

třídou (za výhru v soutěži Zelený ParDoubek). Dopravili jsme 
se tam vlakem a pak jsme jeli trolejbusem k Aquaparku, od kte-
rého jsme šli pěšky. Nejdříve jsme se seznámili s pánem, který 
nás doprovázel přes Ekocentrum. Na začátku jsme dělali provázek ze lnu, pak nám ukázal přací stroj, 
na kterém jsme vyráběli s kamarády a udělali jsme velký kus. Potom když si to všichni vyzkoušeli, 

tak jsme si dali svačinu venku na jejich zahradě 
u rybníku, kde byl dřevěný most, na kterém jsme 
seděli s kamarády a do vody mi spadlo víko od 
krabičky. Když jsme se nasvačili, tak jsme si udě-
lali takové museum vodních zvířátek, které jsme 
lovili síťkami a pak jsme si je prohlíželi v mikro-
skopu. Když jsme si je prohlédli, tak jsme je vráti-
li, rozloučili s tím pánem, koupili jsme si nanuky 
a šli jsme k vlakovému nádraží a odtamtud jsme 
jeli domů.

Děkuju paní učitelce N. Goňové za hezký výlet 
a za to, že jsem mohl psát tento dokument.

Filip Troníček, žák 5. třídy 
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Exkurze do ZOO
Každý závěr školního roku bývá zpestřen školním výletem. Tentokrát to byl pro žáky i pedagogy naší 

školy výlet neobyčejný. 
Díky prostředkům z operačního programu JAK, ze kterého jsme uhradili více než ¾ nákladů na le-

tošní výlet, jsme se mohli společně vydat do zoologické zahrady ve Dvoře Králové nad Labem. Strávili 
jsme zde dva překrásné dny mezi exotickými zvířaty. Přespali jsme v luxusních stanech v Safari kempu, 
večerní zoologickou zahradu jsme si prošli s průvodcem a mimo několika vycházek po zoo jsme se 
projeli i Safaribusem mezi antilopami a žirafami. 

A jak se na výletě líbilo dětem? Zde je několik jejich postřehů:
• Líbilo se mi, jak jsme plnili úkoly.
• Bavilo mě, jak nám pan průvodce povídal o zvířatech.
• Když jsme chtěli spát, tak jsme slyšeli žabí koncert a probudila nás nějaká slepice.
• Mohli jsme si pohladit hada.
• Ještě se mi líbilo, že jsme krmili žirafy.
• Dokážu rozeznat slona indického od afrického.
• Líbilo se mi, jak se hroch potápěl a přitom závodily kachny.
• Líbilo se mi, jak jsme jeli safari autobusem a vedle nás šla žirafa a pak se přidala ještě jedna žirafa.

Doporučoval bych to všem, co se zajímají o zvířata.
Alena Boháčová, ředitelka školy

Zprávy ze Zastávky
Během jara proběhlo v Zastávce na náměstíčku 

několik akcí. Začátkem dubna děti probudily po 
zimě ještě spící broučky a k tomu si poslechly pří-
běh z knihy Mizící hmyzíci od Daniely Kroluppe-
rové. V Zastávce se to potom hemžilo beruškami.

Další dětskou akcí v Zastávce bylo čarodějnické 
čtení z knihy Všichni letí na koštěti. Po čtení děti 
míchaly barevné lektvary z čarodějnických ingre-
diencí a moc si to užily. 

Kromě těchto dětských akcí k nám v dubnu do 
Zastávky zavítal pan V. Faltus z Letohradu, který 
poutavě povídal o své cestě do Nepálu.

Každý čtvrtek od 18 do 19 hodin je v Zastávce 
otevřená knihovna. Přijďte se podívat a něco ke čtení si půjčit na léto. Přes prázdniny bude knihovna 
zavřená a budeme ji ještě trochu vylepšovat.

A nakonec aktuální pozvání na dobrou kávu a dortíky. V rámci velké hasičské oslavy, která je naplá-
novaná na 15.6., se totiž v Zastávce na jeden den otevře kavárna. 
Tak se zastavte, těšíme se na Vás.  Marta Suchomelová a Hanka Koblížková

Mladí hasiči
V loni na podzim jsme se zúčastnili závodu požární všestrannosti a brannosti. Konal se 7.10.2023 

v areálu zdraví v Horní Čermné. Soutěžilo se v pětičlenných hlídkách a tentokrát poprvé, podle no-
vých pravidel. Okresního kola se mohly zúčastnit i týmy základních škol. 



NEKOŘSKÝ ZPRAVODAJ                                                   číslo 2                              červen 2024

21

Běhalo se po okolních loukách a plnily se disciplí-
ny, jako je střelba ze vzduchovky, orientace v přírodě, 
uzlování, brannost, požární ochrana, základy první 
pomoci, ochrany obyvatelstva a orientace v terénu. 

Závodníci byli rozděleni do kategorií-mladší žáci, 
starší žáci a dorostenci, ti se dále dělí na dívky, chlap-
ce a  smíšené týmy. Z  každé kategorie postupovali 
první tři do krajského kola. 

SDH Nekoř do závodu postavilo jedno družstvo 
mladších žáků, dvě družstva starších a jedno družstvo 
dorostenek ve složení (Aneta Kubíčková, Lída Novot-
ná, Pavlína Dušková, doplněné holkama z Letohradu 
Niki Krejsovou a Adélou Majvaldovou). Do krajské-

ho kola nakonec postoupily dorostenky z prvního místa a starším žakům „A“ utekl postup o jedno 
místo, skončili čtvrtí. 

Krajské kolo se konalo o týden později 14.10.2023 opět v Horní Čermné. Odměnou pro první dva 
týmy v každé kategorii byl postup na Mistrovství ČR. Našim dorostenkám se zadařilo a z druhého 
místa postoupily na republikové kolo, které se konalo ve Vlašimi. 

Po výhře v  okresním kole a  druhém místě 
v krajském kole tým dorostenek postoupil na re-
publiku. Mistrovství ČR v ZPVB, (závody požár-
ní všestrannosti a brannosti) - republikové kolo 
se konalo na jaře 6.-7.4.2024. ve Vlašimi. V sobo-
tu soutěžily kategorie dorostu a v neděli kategorie 
žáků. Zázemí závodů bylo v areálu letního kina ve 
Vlašimi, běhalo se v krásném prostředí městském 
parku. Holky si to jely hlavně užít, měly ambice 
vejít se aspoň do první desítky. S tratí a disciplí-
nami se popraly velmi statečně, daly do toho fakt 
hodně a s třemi trestnými body skončily z pěta-
dvaceti družstev těsně pod stupni vítězů, na čtvrtém místě. Dosáhly nejlepší umístění za Pardubický 
kraj ve všech kategoriích! I když to medaile nebyla je to náš největší úspěch v hasičském sportu. Moc 
jim gratulujeme.

Nyní už trénujeme s dětmi požární útok a čeká nás jarní kolo Plamenu. S mladšími a staršími jsme 
absolvovali první letošní závody – okrskové kolo v požárním sportu v Sobkovicích, kde mladší žáci 
skončili druzí a starší třetí. 

Ing. Jana Kubíčková Berková, Lukáš Kubíček

Stavění máje
 Stavění máje v Nekoři

 Jako nositele nemateriálních statků tradiční lidové kultury zapsaného v  seznamu Pardubického 
kraje pro jev „stavění a kácení máje“ v Nekoři (pamětní list při příležitosti tohoto zápisu jsme uveřejnili 
v Nekořském zpravodaji 4/2023) může Obec Nekoř i nás všechny těšit, že barevné mašle obecní májky 
postavené u náměstíčka vedle kulturního domu se na obecní májce třepotají po celý měsíc květen. Ze 
zeleného smrčku a věnce je již suché „koště“, ale máj nám letos bez úhony vydržel až do konce. 
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Že tradici stavění obecního máje 
drží již mnoho let starosta obce se 
svým přáteli, rodinou a  sousedy ze 
sídliště nad kulturním domem jsme 
popisovali již vícekrát. I  letos se našel 
vhodný strom ve spolupráci s revírní-
kem nekořských lesů. K dopravě klády 
k  místu přípravy se využila mechani-
zace. Odkornit, vybrat vhodný smr-
ček na vrchol, uplést z  chvojí věnec 
a  „hada“, upevnit je na májku, vyvr-
tat spodní otvor na upevňovací šroub 
a ozdobit mašlemi a českou vlaječkou 
na vrcholu – to opět byla většinou prá-
ce starosty… Ale je moc skvělé, že na 
přenesení připraveného a ozdobeného máje na místo a pomoc při jeho vztyčení se vždy najde dost 
ochotných rukou. A  ty starší postupně nahrazují mladší. Se vztyčením vypomohl traktor táhnoucí 
lano, dva páry svázaných tyčí zajišťují stabilitu a  správné nasměrování do stojanu. A  za pár minut 
dvacetimetrová májka stála… štamprlička pro účastníky a pěkný zbytek prvomájového podvečera…... 

Děkujeme všem, kteří se na postavení máje každoročně podílejí. Mohli bychom ještě vymyslet ně-
jakou taškařici při jeho kácení. 

Společenská kronika
Rozloučili jsme se  Martinek Jan 

Významného životního jubilea se dožili v období 1. 4. – 30. 6. 2024

60 let Šofa Miroslav
 Faltus Václav
 Lehký Jaroslav
 Kosková Zdeňka
 Dušková Jiřina
 
65 let Slavíková Anna
 Feltl Jaroslav
 
70 let Kolomá Alena
 Ježek Stanislav
 Novotná Eliška
 Červinková Marcela
 
75 let Lorenc Jan
 Šlesingerová Růžena
 
80 let Schmidt Rudolf
 Vodičková Libuše 
 Bělská Jana

81 let Schmidtová Marie
 Uhlíř Ladislav
 Faltusová Marie
 Hubálková Štefánia
 
82 let  Uhlířová Hana
 Koser Reinhold
 Andres Miroslav
 Faltusová Libuše
 
83 let Páchová Marie
 
91 let Bednář Miroslav

Blahopřejeme! 
Bc. Marie Glonková
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Poděkování
Rádi bychom touto cestou moc poděkovali p. L. Poláčkové, která dne 21.5. 2024 poskytla našemu 

synovi první pomoc, když se bohužel při běhu zranil v místní části Vejrov. Nejen, že zavolala záchran-
nou službu, ale po celou dobu u našeho syna čekala do našeho příjezdu. A zároveň děkujeme všem 
místním i těm, kteří při projíždění kolem po komunikaci, projevili ochotu také poskytnout pomoc. 
Děkujeme.   Jana a Bohuslav Duškovi

Obec Nekoř – Facebook
Dovolujeme si Vás informovat, že byl zřízen nový obecní Facebook, který bychom rádi využili k ší-

ření povědomí o událostech v naší obci. Také jsou na něj přidávány fotoreporty z obecních akcí. Pokud 
byste chtěli na obecním Facebooku něco sdílet, napište nám na: info@nekor.cz. Naleznete nás jako: 
Obec Nekoř.

MAS Orlicko
Poradenství k energeticky úsporným projektům
MAS ORLICKO, z.s. nabízí bezplatnou službu pro všechny, 
kteří hledají pomoc při zavádění úsporných opatření v ener-
getice, využívání obnovitelných zdrojů energie a s čerpáním 
souvisejících dotačních programů. Služba je dostupná pro 
občany, zástupce veřejné správy i podnikatele, a to díky výzvě 
č. NPO 4/2023
Zájemci o  poradenství k  energeticky úsporným projektům se 
mohou registrovat přes kontaktní formulář na webových strán-
kách www.mas.orlicko.cz, telefonicky na tel. čísle: 604 467 733 
nebo využít bezplatné poradenství v kancelářích:

Česká Třebová
Energetické Centrum
Staré náměstí 47, Česká Třebová
KDY: každou středu od 13:00 do 16:00 hod.

Žamberk MAS ORLICKO, z.s. 
Zemědělská 1004, Žamberk 
KDY: každé 1. a 3. pondělí v měsíci 
od 12:00 do 15:00 hod.

Petr Řehák, MBA 
Energetický koordinátor MAS ORLICKO, z.s. 
tel.: 604 467 733,
e-mail: p.rehak@mas.orlicko.cz
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Pár pranostik závěrem…

Uzávěrky čísel v roce 2024:25.8. a 24.11.2024, příspěvky možno zanechat na obecním úřadě, případně 
zasílat na e-mailovou adresu starosta@nekor.cz 


